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MOBILITAT4La contaminació és
un dels grans problemes que Bar-
celona i la seva àrea metropolita-
na pateixen. La seva principal
causa és el trànsit de vehicles, al
qual ara es vol posar fre. I és que,
per solucionar o mitigar el pro-
blema, el primer que cal fer és ata-
car les seves arrels. Serà a partir
d’aquest desembre quan es posa-
ran en marxa les primeres res-
triccions als vehicles, principal-
ment cotxes, més contaminants
quan hi hagi episodis de conta-
minació. La restricció serà per-
manent a partir del 2019.

I què significa exactament
això? La xifra d’afectats es va con-
cretar fa uns dies per part del
conseller de Territori i Sostenibi-
litat, Josep Rull; la directora del
Servei Català de Trànsit (SCT), Eu-
genia Doménech; la regidora de
Mobilitat de l’Ajuntament de Bar-

celona, Mercedes Vidal; i el vice-
president de Mobilitat i Transport
de l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB), Antoni Poveda. Hi
haurà 130.000 vehicles que no po-
dran circular per les rondes de Bar-
celona, una xifra que equival al
20% del parc que hi circula dià-
riament. Aquests 130.000 vehicles
són els que no tenen l’etiqueta am-
biental de la Direcció General de
Trànsit (DGT), segons ha quedat
recollit en un estudi presentat pel
RACC, l’Ajuntament de Barcelona,
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB) i Barcelona Regional. 

En el cas de l’àrea metropoli-
tana, els afectats per les restric-
cions no seran tots els vehicles que
no portin el distintiu, sinó tots els
turismes matriculats abans del
1997 i les furgonetes d’abans de
l’octubre del 1994. En aquest cas,
la prohibició afectarà entre 10.000

i 15.000 vehicles dels quals hi
circulen habitualment.

MÉS TRANSPORT PÚBLIC
Aquesta aposta per la reducció de
la circulació dels vehicles conta-
minants anirà acompanyada d’un
reforç del transport públic. Durant
la presentació de les mesures, el
conseller Rull va afirmar que l’ob-
jectiu és “treure 130.000 vehicles
privats de l’àrea formada pels 40
municipis de l’entorn de Barcelo-
na inclosos dins la Zona de Pro-
tecció Especial de l’Ambient At-
mosfèric, un 10% dels que circu-
len habitualment, i captar entre
175.000 i 350.000 nous viatges en
transport públic”. Segons Rull, la
idea “és propiciar un canvi d’hà-
bits”, cosa que farà que els dies d’e-
pisodis de contaminació es doni
“una bona oferta de transport
públic”. Aquesta oferta es con-

cretarà en un reforç del metro en
hores punta que farà que tota la
xarxa tingui una freqüència de pas
al voltant dels 3 minuts. En el cas
dels busos es reforçaran els co-
rredors amb més demanda amb
més de 50 busos addicionals.

“NO ÉS SUFICIENT”
Per la seva banda, des de la Pla-
taforma per la Qualitat de l’Aire
consideren que aquestes mesures
no són suficients i que en fan fal-
ta “d’estructurals”. En declara-
cions a aquesta publicació, la por-
taveu de la plataforma, Maria
Garcia, afirma que la limitació
del trànsit que proposen la Gene-
ralitat i l’AMB “està bé si mirem
l’àrea escollida” però afegeix que
no servirà “per resoldre el pro-
blema estructural que tenim”. De
fet, Garcia no entén per què les
mesures anunciades no s’apli-

quen des d’ara mateix i recorda
que “d’episodis contaminants,
que són un problema puntual,
aquí en tenim molt pocs”. 

Un altre punt que la Platafor-
ma per la Qualitat de l’Aire con-
sidera que la mesura presentada
no contempla és el fet que la res-
tricció a partir del 2019 “no tindrà
gaire efecte perquè els vehicles de
més de 20 anys no són part del
parc circulant, que és el que s’ha
de reduir”.  A més, aquests vehi-
cles, afegeix la portaveu, “són de
benzina, i això vol dir que no eli-
mines el diòxid de nitrogen, que
és el problema més greu i majo-
ritàriament ve dels dièsel”. Per úl-
tim, Garcia considera que a Bar-
celona i a la seva primera corona
“hi ha un bon sistema de transport
públic que permetria absorbir
més demanda, tot i que s’ha de fer
més eficient la xarxa de busos”.

Setge al cotxe contaminant
» Un de cada cinc cotxes de Barcelona no podrà circular per les rondes en episodis de contaminació

» La mesura, fixa a partir del 2019, afectarà entre 10.000 i 15.000 vehicles de l’àrea metropolitana

A l’esquerra, una imatge de la presentació de les noves mesures, que tenen com a objectiu reduir la contaminació que provoquen els cotxes. Fotos: Generalitat i Arxiu
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per Jordi Lleal 

Aquesta frase ens quedà grava-
da a molts catalans, en entendre
el missatge que contenia en el
subconscient, quan en l’aco-
miadament dels guàrdies civil
que marxaven de diverses po-
blacions espanyoles cap a Ca-
talunya, va esclatar l’eufòria
amb càntics “a por ellos, oè!, soy
español, español, dadles caña”,
etcètera amb onejar de bande-
res espanyoles. Les tropes van
venir a Catalunya, amb les or-
dres d’impedir que l’1-O hi ha-
gués un referèndum, sigui com
sigui i amb els mitjans neces-
saris, fets servir sense contem-
placions, com ha quedat palès
en les múltiples fotos i vídeos.
Veus autoritzades, fa temps que
diuen que la revolució catalana
no és només en benefici de Ca-
talunya, sinó que també bene-
ficiarà a Espanya, perquè els
canvis seran positius per amb-
dues bandes. La repressió a

Catalunya, també ha estat con-
testada en alguns llocs d’Espa-
nya, perquè queda clar que si es
conculquen els drets dels ciu-
tadans per part de l’Estat, tam-
bé ho poden ser pels de qualse-
vol racó de l’Estat. Molts van
aplaudir la intervenció desme-
surada i brutal l’1-O, “caña a los
catalufos!” però ara a Múrcia hi
ha manifestacions en contra de
la construcció d’un mur perquè
passi l’AVE, que partiria Múr-
cia en dos i demanen que pas-
si soterrat. Aldarulls, crema de
màquines amb les forces de
l’ordre repartint llenya a basta-
ment. Els murcians han tastat
també, en pròpia carn, el xarop
d’estopa que es va repartir a cor
que vols pels col·legis electorals
catalans. Què passa ara? Qui
són “ellos”? Potser millor seria
dir “nosaltres”, els ciutadans
lliures, amb dret a manifestar-
nos sense por que ens apallissin.

Un diari participatiu

4A por ellos!

Actualitat a la xarxa

#DUInterruptus #DiaMundialSalutMental #IslàndiaAlMundial

@literator_olesa: Que consti que el presi-
dent Carles Puigdemont no ha fet marxa
enrere, només ha premut el botó de "pausa".
Si Espanya no respon, el reprendrem.

@laiacmir77: Una de cada quatre per-
sones patirà algun o altre tipus de 
disfunció mental al llarg de la seva vida.
#SalutMental.

@hfeler: Islandia tiene 330.000 habi-
tantes, va al mundial con un entrenador
que es odontólogo y un arquero
cineasta. Salud!

Tribuna

per Iu Forn

4Minoria silenciosa i societat fracturada

No tinc gens d’interès a entrar
a discutir la xifra d'assistents a
la mani de la Via Laietana de
Barcelona. Però crec interessant
recordar que l'últim 11 de se-
tembre, un observatori vinculat
a Societat Civil Catalana, orga-
nitzadors de l'acte del 8 d’oc-
tubre, va dir que hi havia 225
mil persones. Per tant Aragó i
Passeig de Gràcia plens de ban-
da a banda són 225 mil perso-
nes i la Via Laietana en són 900
mil. Perfecte, res a dir. I si al tí-
tol hi he posat "minoria silen-
ciosa" és perquè així s'auto-
qualificaven als anuncis de
premsa on convocaven la mani.

No tinc gens d’interès a
aprofitar per fer servir l'argu-
ment que s'utilitza sovint per
desqualificar les manis indepes:
sí, sí, en són un milió, però 6
s'han quedat a casa. És un ar-
gument que frega el patetisme
constitucional.

No tinc gens d’interès a cri-
minalitzar les persones que hi
han assistit, ni discutir si ha vin-
gut molta gent de fora, ni si la
mani la convocaven grups ul-
tres, ni si hi ha hagut un munt
de salutacions feixistes... La
immensa majoria de la gent
que hi ha anat ho ha fet con-
vençuda que havia d'anar-hi
per defensar la unitat d'Espa-
nya. I em sembla molt bé que
ho hagin fet. Massa cops hem
vist com el sentiment d'aques-
tes persones era utilitzat per
gent molt estranya. Ha de ser
depriment estar a favor d'una
causa i veure que la pancarta
que diu defensar-la la duen
Victoria Álvarez i Josep Angla-
da. És com si en una mani in-

depe, la pancarta la dugués la
dona que afirma ser filla de
Dalí. Horripilant!

Per tant, m'és igual si n'eren
30 mil o 900 mil i si entre els as-
sistents hi havia grups molt ul-
tres. El cas és que avui han
sortit al carrer molts catalans.
Alguns dels quals segurament
van votar diumenge, encara
que sigui per càlcul de proba-
bilitats. Com el dia 3 en va sor-
tir molts altres pensant una
cosa totalment diferent. Com l’1
d’octubre en van sortir més de
dos milions per votar, sabent
que podien ser apallissats.

El que sí que m'interessa és
si l'existència d'aquestes dues
Catalunyes pressuposa tenir
una societat fracturada, com
defensen sobretot els unionis-
tes radicals (per cert, una hi-
potètica màquina per detectar
unionistes radicals ho tindria
molt fàcil: si usa la paraula
“seny”, anomena Espriu i par-
la de societat catalana fractu-
rada, 100% de possibilitats que
ho sigui).

Fins fa 10 anys (com per po-
sar una data), ningú parlava
d'una Catalunya fracturada. El
primer que va parlar de “des-
afecció” de Catalunya vers Es-
panya va ser José Montilla. Va
ser el 7 de novembre del 2007 a
Madrid, al Foro Nueva Econo-
mia. Aquell dia, en plena crisi de
Rodalies, el llavors president
de la Generalitat va afirmar que
“l'estat d'ànim col·lectiu que
planeja sobre Catalunya és de ca-
breig, recel, escepticisme i pes-
simisme” i va demanar “una
resposta política clara, sòlida, i
convincent des de les institu-

cions de l'Estat si es vol evitar un
allunyament de Catalunya que
podria ser irreversible”. Allà
ningú li va fer cas, naturalment.

Una altra interessant aporta-
ció al tema va fer-la José María
Aznar, també un mes de no-
vembre, però del 2012, cinc anys
després. A la presentació del pri-
mer volum de les seves memò-
ries: “Antes se romperá la unidad
de Cataluña que la de España”.

Per tant, 1/ estaven avisats
que Catalunya estava farta. I per
algú tan poc sospitós de sediciós
com Jose Montilla i 2/ el primer
que planteja la idea de la “so-
cietat trencada” és l’aznarisme
identitari. I, a partir d'aquell
moment, ni ells, ni els seus
mitjans de comunicació han
parat de repetir-la. O sigui, se-
gons el sector més radical del
nacionalisme espanyol, mentre
una part important de la socie-
tat va callar, tot va anar bé.
Quan aquesta gent va començar
a protestar i a manifestar-se, la
societat va fracturar-se. Típic
comportament del maltracta-
dor: “et pego perquè em fas en-
fadar. Si no em fas enfadar, la
nostra relació serà perfecta”.

El 8 d’octubre ha sortit al
carrer una part de la societat ca-
talana. I l'altra s'ha quedat a
casa. Com altres dies passa al re-
vés. ¿Realment això és un senyal
de societat madura o només
són els desitjos d'un naciona-
lisme espanyol xenòfob i iden-
titari que ha segrestat des de fa
anys la manera de ser espanyol
i que vol destruir el nostre país?
Jo voto per la primera opció.
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@AntonioMaestre: Ni la CUP ni la gente
que estaba en Lluis Companys viendo el
discurso ha aplaudido a Puigdemont. Se
han enterado mejor que Arrimadas.

@irenejaumeg: El 10 d’octubre de 1908
nasqué Mercè Rodoreda. Bon dia per
recordar-la i recordar-nos que l'ofega-
ment no podrà amb nosaltres.

@Rnicolle268: Seré malpensada? Justo
el día que Fiscalía mantiene acusación al
PP por Gurtel, sale Pablo Casado con su
amenaza de muerte a Puigdemont.

Opinió en 140 caràcters

Un diari obert

Acció - reacció. Han sortit de sota les pe-
dres. Aquest nacionalisme espanyol
que diu que no existeix, de tan segur de
tenir el coixí i l’Estat que petrifica el
dret. Han sortit no només per animar
la selecció de futbol, sinó a estomacar.
A punxar rodes, a amenaçar, a bramar.
Molts ciutadans, d’aquests que sembla
que són els bons catalans, i que amb les
òrbites fora dels ulls omplen les places
d’arreu d’Espanya, arengats per la Fa-
lange com a Saragossa, o per les velles
guàrdies populars o socialistes. 

Encara recordo Alfonso Guerra en
un míting en una plaça de toros, ja fa
una pila d’anys quan seguia la infor-
mació política a Madrid, passejant-se
amb un micròfon de diadema per l’es-
cenari com Jesús caminant damunt les
aigües. Enlluernant les masses amb
aquell avenç tecnològic difícil d’en-
tendre a primer cop de vista. El recor-
do en un altre míting a Saragossa dei-
xant anar: “Aquí huele a gas, aquí
huele a nazi”, perquè el dia abans hi ha-
via fet un acte electoral Aznar. 

Ara estan a la mateixa banda de l’es-
pectre de la pressió d’aquestes hores.
Surten tots a carrera feta: convençuts

que ells no són supremacistes, ni na-
cionalistes, ni provincians. Ells són els
de la grande y libre. I els de l’urna abo-
nyegada. Els de la brutalitat policial so-
bre un 0,000042%. Hi ha bufetades,
contra els somriures. Hi ha medalles
per als piolins, mentre que com a càs-
tig els les retiren als Mossos. Hi ha tren-
cadissa d’aules, que deu estar copiat
d’algun model persuasiu teutó dels
anys trenta. Posats a agafar l’exemple,
ja no sabrem ni què van fer. La seduc-
ció continua, ja ho veuen. 

Els governants espanyols deuen te-
nir un manual d’instruccions històric
per resoldre el problema català. Només
cal que desempolsin els apunts de Car-
les III. Contingents policials i militars
n’han anat venint de manera cíclica a
Catalunya. D’immigrants embutxacats
també n’han desfilat. I aquest tarannà
dialogant no ens sorprèn. Ja poden fer
cua ja, del Papa a la guàrdia suïssa, d’I-
glesias a l’Església, del Síndic al Col·legi
d’Advocats, de Colau a Conesa, de
CCOO a Obama. Mediació? Negocia-
ció? Ni aigua. És la reacció pura.

Publicat a El Punt Avui

per Xavier Graset per Sergi Villena

Després d'un estiu boig, en què el Bar-
ça ha anat a la deriva en matèria de fit-
xatges, l'arrencada oficial de l'etapa de
Valverde ha deixat sensacions força
positives. L'aspecte futbolístic, que al
final és el més important, no sembla
haver-se contagiat del desànim impe-
rant entre la massa social barcelonis-
ta. La manera com es va produir la sor-
tida de Neymar del club, les nefastes
gestions posteriors de la secretaria tèc-
nica a l'hora de fitxar, i sobretot i en
gran mesura les esperpèntiques justi-
ficacions a nivell institucional sobre
com s'ha renovat l'equip, conformaven
una combinació de factors que no
feia presagiar un bon inici de tempo-
rada. A més, l'equip va deixar molts
dubtes en l'estrena oficial del curs, per-
dent clarament (més en el marcador
que no pas en el joc) contra el Madrid
a la Supercopa d'Espanya. Però vet
aquí que en els partits següents hem
anat percebent una millora progressiva
en el joc, i sobretot en les prestacions
competitives dels homes entrenats
pel Txingurri. 

Movent alguna peça i canviant al-
guns conceptes respecte a l'any passat,
el tècnic extremeny està trobant una
harmonia necessària per a tranquil·lit-
zar l'ambient. Valverde ha omplert el
forat estratègic que va deixar la mar-
xa de Neymar ajuntant més totes les
línies. Sembla senzill, però la cir-
cumstància de no haver pogut portar
un recanvi natural per al brasiler ob-
ligava a replantejar el sistema. Ara es
carrega molt més l'atac per la banda
dreta, ja sigui amb Deulofeu o Dem-
belé, i l'esquerra queda a disposició de
les arribades d'un fins ara immens
Alba. L'alta pressió de tot el conjunt
facilita aquest nou dibuix. El portu-
guès Semedo està demostrant que
pot tapar perfectament el lateral dret,
i gràcies a un desplegament brutal alli-

bera Rakitic (que ara se sent més
lliure, sense haver de cobrir les puja-
des que abans feien Alves o Sergi
Roberto). Ter Stegen, finíssim fins ara;
i Umtiti, cada cop més mereixedor de
ser la parella de Piqué a l'eix defensiu.
El mig del camp titular el segueixen
completant Iniesta i Busquets. El
manxec ho ha jugat tot fins al mo-
ment, cosa que agraeix el seu joc des-
prés que en la temporada passada no
tingués massa continuïtat, i d'aques-
ta manera explota la seva principal vir-
tut: marcar el ritme dels partits. Bus-
quets també es beneficia de la inten-
sitat coral, ara no ha de córrer tant i
així pot dur a terme les seves funcions
de corrector amb més energia. I com
sempre Messi és qui ho monopolitza
tot. L'argentí torna a entrar pel cen-
tre de l'atac, tot i que ell té llicència per
a entrar per on vulgui. Potser qui pot
acusar aquest fet és Suárez. L'urugu-
aià, igual de sacrificat que sempre, a
vegades ha de deixar pas a les inter-
nades de Messi, i no està aportant els
registres golejadors als quals ens té
acostumats. Però segur que ho farà si
el joc associatiu continua generant
tantes situacions de superioritat.

És d'esperar que en la propera ma-
rató de partits a la Lliga, contra equi-
ps relativament assequibles, Valverde
miri a la banqueta i faci rotacions
pensant en la dosificació de forces. La
clau estarà en la manera de gestionar-
ho, ja que l'any passat es va demostrar
que fer entrar molts jugadors no ha-
bituals en un mateix onze pot ser con-
traproduent. Com que encara no el co-
neixem, és una incògnita saber què
farà, però amb quatre partits ha acon-
seguit guanyar-se el respecte de l'opi-
nió pública, i ningú fa travesses inte-
ressades amb la intenció de desesta-
bilitzar. Això ja és molt després d'un es-
tiu en què la directiva s'ha retratat.

4Reacció 4Bon començament

Parlen els
veïns

Pedro
“Desproporciona-
da. Però crec que
els dies anteriors ja
es veia a venir... Era
inevitable. Crec que
es podria haver evi-
tat si els Mossos ha-

guessin col·laborat més amb l’operatiu.
La situació no hauria arribat al que vam
haver de veure.”

Eva
“Tothom sabia que
eren aquí. El que
no es podia esperar
és que repartissin
pals com ho van fer.
Va ser patètic. La
policia pot actuar

de moltes maneres, així que no sabem si
tenien ordres de fer-ho violentament.
Aquesta és la incògnita.”

Sílvia
“Vergonyosa, frus-
trant i despropor-
cionada. L’actuació
hauria d’haver estat
totalment diferent,
pacífica, sense pegar
la gent. No pensava

que s’arribaria a aquests extrems. Va ser
exagerada, des de primera hora del matí
fins al final de la jornada.”

David
“És trist veure les
imatges dels poli-
cies pegant gent
gran, però el refe-
rèndum era il·legal i
havien d’actuar. Ells
també s’hi jugaven

el càrrec, complien ordres. Dit això, les
imatges que es van veure van ser una des-
gràcia. Que passi això no és bo.”

Què et va semblar l’actuació policial de l’1-O en contra del referèndum?
per Toni Enguix
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POLÍTICA4El Ple del Districte
celebrat dimecres passat va es-
tar marcat, com era d’esperar,
pel moment polític que viu Ca-
talunya. Després de la celebració
del referèndum i la posterior
declaració d’independència po-
sada en suspensió pel president
de la Generalitat, Carles Puig-
demont, la sessió va evidenciar
la manca d’acord entre els qua-
tre grups municipals defensors
de l’1-O (Barcelona En Comú,
PDeCAT, ERC i la CUP).

La divisió es va fer evident a
l’hora de buscar el consens per
aprovar dues declaracions ins-
titucionals, una presentada per
Barcelona En Comú i l’altra per
ERC. No hi va haver acord, ja
que la CUP es va negar a firmar-
les. De fet, els dos consellers de
la CUP van abandonar el Ple des-
prés que el seu portaveu, Quim
Serra, acusés el PDeCAT d’haver
fet “un tret al genoll del poble”.
Per la seva banda, la portaveu del

PDeCAT, Berta Clemente, va
acusar la CUP de reaccionar
amb “l’estómac”, al mateix temps
que va afirmar que, sigui amb
acord o no, hi haurà divorci
amb l’Estat.

Abans d’aquesta picabaralla,
el regidor Eloi Badia, durant la
presentació del seu informe, va

condemnar “les agressions in-
controlades” de la policia que es
van produir durant l’1-O. Per la
seva banda, des del PP i Ciuta-
dans es van mostrar molt crítics
amb els partits independentis-
tes, a qui van acusar d’irres-
ponsables per tirar endavant
l’actual procés polític.

Una imatge del ple de dimecres passat. Foto: Districte

El Ple evidencia la divisió 
entre els defensors de l’1-O

» Els partits no aconsegueixen pactar cap declaració institucional 
» Els dos consellers de la CUP van marxar del Ple en senyal de protesta

Partal, des del Centre: “Aquest
procés el culminarà el poble”

POLÍTICA4El director de Vila-
web Vicent Partal va ser dime-
cres passat al Centre per oferir
una conferència sobre el mo-
ment polític que viu Catalunya.
Partal, davant de més de 200
persones, es va mostrar opti-
mista i va afirmar que “aquest
procés el va començar el poble i
el poble serà qui el culminarà”.

El director de Vilaweb, des-
prés que Puigdemont posés en
suspensió la declaració d’inde-
pendència, va afirmar que “és

normal que la gent pugui estar
trista”. Tot i això, també va elo-
giar el paper que està fent la CUP
aquests dies, ja que, a pare seu,
“han tingut una reacció molt
sensata” perquè “es van sentir
molt dolguts però no van trencar
la baralla i van donar una lliçó de
rigor i tranquil·litat”.

Partal també es va mostrar
molt crític amb el líder del PSOE,
Pedro Sánchez, a qui va acusar
de “donar llum verda a Rajoy per
aplicar l’article 155”. 

TRADICIÓ4El correfoc i la ta-
balada infernal de la Festa Ma-
jor del passat mes d’agost, que es
van suspendre pels atemptats te-
rroristes de la Rambla, es van ce-
lebrar dissabte passat amb en-
surt inclòs. I és que tot apunta
que el pas del correfoc hauria es-
tat la causa de l’incendi que es va
produir al voltant de dos quarts
de dotze de la nit en un pis del
número 36 del carrer Verdi.

L’avís de l’incendi el van re-
bre els bombers quan faltaven

sis minuts per dos quarts de
dotze de la nit. L’incendi, que
va mobilitzar sis dotacions, va
afectar els tres pisos de l’im-
moble, tot i que només es va
cremar el primer. L’edifici no
va patir danys estructurals,
mentre que els veïns van haver
de passar tota la nit a casa
d’uns familiars.

A banda d’aquest ensurt, el
correfoc i la tabalada es van des-
envolupar amb normalitat.
L’acte va començar a dos quarts

de vuit del vespre amb la taba-
lada infantil i adulta a la plaça
Trilla, mentre que una hora
més tard van tenir lloc els ver-
sotets i els versots a la plaça de
la Vila. A dos quarts de deu va
arribar el torn del correfoc, que
va fer un recorregut circular que
va passar pels carrers Sant Do-
mènec, Sant Pere màrtir, Pere
Serafí, Ros d’Olano, Torrent
de l’Olla, Or, Verdi, Perla, To-
rrijos, Travessera de Tràcia,
Torrent de l’Olla i diluvi. 

Humor | Arriba el Gràcia Riu!
El cicle Gràcia Riu, que se celebrarà entre aquest dijous i el dia 29, omplirà Gràcia 

d’humor a través de la música, el teatre, les exposicions i la lectura. El festival, que celebra
la seva segona edició, és una iniciativa que neix dels equipaments culturals de proximitat

per reivindicar l’humor com una eina de cohesió social i promoure la llibertat d’expressió. 

Vicent Partal, en un moment de la xerrada. Foto: ANC Gràcia

Correfoc amb ensurt

Una imatge del correfoc de dissabte passat. Foto: Atzeries de la Vella
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Troben restes del passat
agrícola de la Salut

OBRES4Les obres de reurba-
nització del carrer Maignon, a
l’alçada de Verdi i Sant Josep de
la Muntanya, han permès des-
cobrir, tal com ha informat Be-
tevé, algunes restes del passat
agrícola d’aquesta zona.

Les restes trobades pertan-
yen al segle XVIII i podrien ser
de Can Mallorca, una de les
dues masies de les quals hi ha
constància que hi havia a la

zona i que va desaparèixer als
anys 60. Les restes, però, ja s’han
tapat, ja que no tenen valor pa-
trimonial. Eren restes de parts
del mur de la casa, una cisterna,
desguassos, un cub de vi i una
font d’aigua termal. 

En declaracions a Betevé, Car-
me Cristià, del Taller d’Història de
Gràcia, ha afirmat que  aquestes
restes “demostren que aquesta
zona era completament rural”.

Onze edificis graciencs,
a la 48h Open House

PATRIMONI4Ja és a punt una
nova edició de la 48h Open
House BCN, el festival d’arqui-
tectura que obre les portes de
més de 200 edificis de tota la ciu-
tat. La cita és aquest dissabte i
diumenge i tindrà entre el seu
catàleg d’edificis per visitar 11 es-
pais de Gràcia.

Així doncs, els 11 edificis de
Gràcia que es podran visitar són
l’Antiga fàbrica tèxtil Macson,
Can Titella, la Casa de la Vila de
Gràcia, la Casa Marsans, el Cen-
tre Cívic el Coll-La Bruguera, la
Finca Sansalvador, un bloc d’e-
dificis d’habitatge social del carrer
Gomis, els habitatges Illa Esco-
rial, els habitatges per a la gent

gran Cibeles, l’oratori i residèn-
cia de Sant Felip Neri i, per últim,
el Parc de la Creueta del Coll.

Aquest festival va arribar a
Barcelona el 2010, tot i que va
ser fundat el 1992 a Londres. Du-
rant aquests set anys, l’augment
de públic acumulat ha estat de
332.000 persones, passant de les
25.000 del primer any a les més
de 60.000 de l’any passat. Des
de l’organització destaquen el
“nivell d’interès creixent per
l’arquitectura i l’urbanisme dels
nostres ciutadans” i remarquen
la implicació de “900 voluntaris,
120 entitats col·laboradores, 200
propietaris públics i privats i de
més de 100 arquitectes”.

URBANISME4L’Ajuntament va
anunciar abans-d’ahir l’aprovació
de la transformació urbanística de
l’avinguda Príncep d’Astúries,
entre la plaça de Lesseps i la Via
Augusta,  que contempla que els
vianants guanyin protagonisme
en detriment dels cotxes. El can-
vi principal serà la reducció de
cinc a tres carrils de circulació i
l’ampliació de les voreres.

Així doncs, està previst que
les obres, que costaran 4,9 mi-
lions d’euros, comencin el prò-
xim mes de febrer i durin un
any. Des de l’Ajuntament afir-
men que el disseny final recull
les demandes veïnals, com ara
més zones d’estada per al des-
cans del vianant i més passos de
zebra. A banda d’això, els tres
carrils de circulació que queda-
ran seran dos en sentit descen-
dent  -un per a autobús i un per
a cotxes- i un únic carril en
sentit ascendent compartit per
a cotxe i autobús. Aquesta dis-
minució dels carrils de circula-
ció permetrà guanyar espai per
ampliar les voreres, que passa-
ran a fer 4,5 metres. Actualment
la seva amplada va dels 2,20
metres als 3,10.

D’altra banda, aquesta re-
forma també implicarà una mi-
llora en la il·luminació de l’a-

vinguda, ja que els fanals actuals
es canviaran per uns de més
eficients. Pel que fa a la pavi-
mentació, es farà amb mate-
rials que redueixen la contami-
nació acústica. També hi haurà
nova vegetació, nou mobiliari
urbà a totes dues voreres i dos
punts de recàrrega lenta per a
motos elèctriques. 

CAMPANYA VEÏNAL
L’anunci de transformació d’a-
questa avinguda arriba després
que ara fa un any i mig naixés la

Plataforma Veïnal Avinguda del
Príncep d’Astúries per demanar
la pacificació d’aquesta avin-
guda. Una pacificació que tam-
bé ha de servir, segons ja van
afirmar des de la plataforma en
el moment del seu naixement,
perquè l’activitat comercial de la
zona es pugui revitalitzar, ja
que des de fa temps han de-
nunciat que el disseny actual de
l’avinguda provoca que la gent
no pugui moure’s en comoditat
per les voreres i, per tant, no
compri a les botigues.

Una imatge virtual de com serà l’avinguda Príncep d’Astúries.. Foto: Ajuntament

L’avinguda Príncep d’Astúries
tindrà menys carrils i més vorera
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El moviment veïnal ‘celebra’ el Dia Internacional del Turisme amb una nova crítica al sector

El turisme que no convenç
TURISME/ El passat dia 27 de setembre es
va celebrar el Dia internacional del Tu-
risme i l’Associació de Barris per a un Tu-
risme Sostenible (ABTS) s’hi va afegir amb
una nova crítica al sector.

En un comunicat, l’entitat torna a
apuntar algunes de les raons per les quals,
com ja ha fet reiteradament, critica les
conseqüències negatives del model turís-
tic actual de la ciutat. L’ABTS esmenta as-
pectes com “l’expulsió del veïnat, la
precarització del mercat laboral, la substi-
tució del comerç d’ús quotidià per nego-
cis turístics inútils per a la vida quotidiana,
la massificació de la xarxa de transports,
la contaminació de l’aire o el trencament
de la ciutat com a lloc de vida”, entre al-
tres, per demanar canvis al sector.

Malgrat això, l’Assemblea es felicita
perquè considera que la ciutat ha avançat
molt “en termes de percepció social” sobre
el turisme (de fet, és la primera preocupa-
ció per als veïns de la ciutat, segons el da-
rrer Baròmetre BCN impulsat per
l’Ajuntament). L’ABTS considera que els
barcelonins estan deixant de percebre el
turisme com “el conte de fades explicat
pels lobbies” i que comencen a veure’l
com “el relat de terror que expliquem les
persones que patim la pressió que arriba
fins a l’expulsió.”

L’ABTS apunta que, malgrat aquest
canvi, any rere any se superen els rècords
d’afluència de turistes i que aquesta ten-
dència no ha canviat després de l’atemptat
que va patir la ciutat el passat 17 d’agost.
De fet, l’Assemblea va més enllà i critica que
“lobbies i administracions aprofiten un fet

tan lamentable per destinar encara més
fons públics a la promoció del turisme”.

Tot i aquestes males sensacions, l’ABTS
acaba el seu text anunciant que reivindi-
cacions com les seves comencen a ser ha-
bituals en altres territoris. De fet,
l’Assemblea recorda que a les Illes Balears
es va celebrar una manifestació anome-
nada #FinsAquíHemArribat i que el Comi-
tato No Grandi Navi de Venècia també ha
celebrat les Jornades per la Defensa dels
Territoris Europeus. A més, explica que va
participar en diferents activitats a finals de
setembre a ciutats com Sant Sebastià i Lis-
boa i acaba anunciant que ja s’està treba-
llant en la creació d’una xarxa de ciutats
europees per poder fer “un discurs crític
amb la indústria turística a escala interna-
cional”. Palma, Venècia, València, Lisboa,
Madrid, Roma o Sant Sebastià són algu-
nes de les ciutats que l’integraran.

PISOS TURÍSTICS
I és que una de les derivades del turisme
és la proliferació de pisos turístics a la ciu-
tat, especialment significativa en els dis-
trictes més cèntrics. Per tractar aquesta
qüestió, el passat 18 de setembre la FAVB
es va reunir amb l’alcaldessa Ada Colau i
amb els regidors Gala Pin i Josep Maria
Montaner.

En la trobada, la federació va reclamar a
l’equip de govern més esforços per contro-
lar aquests pisos amb reforç de la inspec-
ció i que es reguli la retirada de llicència en
cas d’acumulació de sancions. També es
van tractar temes com els narcopisos i la
municipalització d’alguns serveis públics.

HABITATGE/Al número 19 del carrer de la Princesa, al cor
del Gòtic, s’està lliurant una batalla desigual. La Natàlia,
una veïna del bloc, es resisteix a marxar de casa seva mal-
grat les pressions que Socimi OPTIMUM Re Spain, una em-
presa que ha comprat la resta d’habitatges de l’edifici, està
duent a terme contra ella, segons denuncia.

De fet, la Natàlia té un judici obert contra aquesta com-
panyia per assetjament immobiliari i el passat dia 20 de
setembre es va celebrar una de les vistes als tribunals. La
Natàlia té el suport de l’entitat Resistim al Gòtic, que tam-
bé s’encarrega de denunciar aquest cas i de fer públiques
les lluites que duen a terme al barri per evitar que es ge-
nerin més situacions com aquesta.

“Es tracta d’una empresa que forma part d’un fons d’in-
versió que no paga l’impost de societats”, expliquen des
de Resistim al Gòtic. “Aquestes condicions fiscals favora-
bles, que tenen gràcies als governs de Zapatero i de Ra-
joy, fan que comprin finques senceres i que utilitzin pràc-
tiques d’assetjament immobiliari per fer fora els veïns que
hi viuen”, denuncien.

El cas de la Natàlia, però, no és aïllat. De fet, la platafor-
ma assegura que, ara mateix, al districte de Ciutat Vella sa-
ben que com a mínim 11 edificis estan en la mateixa situació,
i que a la resta de la ciutat n’hi ha un mínim de cinc.

‘La Natàlia es queda’: un nou
capítol de la lluita contra l’especulació CONDOL/Adéu a un referent. El passat dimecres 13 de se-

tembre es va conèixer la mort de l’il·lustrador i periodista
Rai Ferrer, de 75 anys. Nascut a Burgos, però establert a la
ciutat des de ben petit, Ferrer va ser un dels fundadors del
col·lectiu Onomatopeya i col·laborador de Carrer, la revista
de la FAVB, des dels seus inicis. La federació ha volgut re-
cordar algunes de les portades mítiques que van sortir de
la mà de Ferrer, com les dedicades a Josep M. Huertas Cla-
veria, José Agustín Goytisolo, Ferrer i Guàrdia i la Setma-
na Tràgica o el mercat del Born.

Ferrer també va dirigir la revista juvenil Strong i va ser
l’encarregat de descobrir al públic català personatges com
Lucky Luke, els Barrufets, Spirou o Jano i Pirluit, entre
molts altres. 

El moviment veïnal plora 
la mort de Rai Ferrer

Una imatge del bloc on viu la Natàlia. Foto: Google Maps Ferrer, a l’esquerra, en una imatge d’arxiu. Foto: FAVB
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MEMÒRIA HISTÒRICA/ El passat
dijous dia 5, el Grup Promotor Fu-
tur Monument Presó de Dones de
les Corts va dur a terme una nova
concentració, que va formar part
del calendari d’actes de la Festa
Major de les Corts, per recordar les
dones represaliades pel fran-
quisme que van ser al penal.

La Presó Provincial de Dones
cortsenca ocupava el solar on
ara hi ha el Corte Inglés i va fun-
cionar com a presidi entre els
anys 1939 i 1955. L'acció volia re-
cuperar part de la memòria de les
presoneres, denunciar les condi-
cions en les quals vivien i reivin-
dicar la construcció d’un espai
d’homenatge digne.

Les Corts recorda
les represaliades 
pel franquisme

CELEBRACIÓ/La Mercè del 2017 ja forma
part dels llibres d’història. El passat dilluns
25 de setembre es va posar el punt final a
quatre dies de celebració que van fer que
prop d’un milió i mig de persones gaudis-
sin de tots els actes d’homenatge a una
de les patrones de la ciutat en una festa
que, des de l’Ajuntament, han qualificat
de “la Mercè dels barris”.

En aquest sentit, el consistori també
explica que enguany ha crescut el nom-
bre de gent que ha assistit a alguns dels
espectacles que es duien a terme fora dels
escenaris més cèntrics. Nou Barris, Sants-
Montjuïc, Sant Andreu o Sant Martí són
quatre exemples de districtes que han vist
com barcelonins i visitants gaudien de la
celebració als seus carrers i places. El ti-

nent d’alcaldia d’Empresa, Cultura i Inno-
vació, Jaume Collboni, va assegurar que
“la descentralització suposa un cost més
elevat, però té uns objectius culturals i so-
cials que fan que l’esforç valgui la pena”.

MÚSICA I REYKJAVÍK
Com no podia ser d’una altra manera, la
música va ser una de les grans protago-
nistes de la Mercè. Les actuacions de Txa-
rango, Manel, Búhos, Mishima o Joan
Miquel Oliver van ser seguides massiva-
ment, igual que els actes tradicionals, com
la Cavalcada, el Correfoc o el Piromusical.

Enguany, la ciutat convidada va ser
Reykjavík, que va fer que artistes i músics
de la capital islandesa compartissin uns
dies amb els veïns i les veïnes de la ciutat. 

Prop d’un milió i mig de persones
gaudeixen de “la Mercè dels barris”

EXPOSICIÓ/ El passat dissabte dia
7 es va fer la inauguració de l'ex-
posició que el fotògraf Josep Sa-
lip ha fet sobre els veïns i les veï-
nes del barri del Turó de la Font de
la Guatlla. La mostra forma part de
la campanya #SalvemElTuró po-
sada en marxa per l'Associació
d'Afectats pel PERI del Turó de la
Font de la Guatlla.

Salip, molt vinculat a movi-
ments socials del districte de
Sants-Montjuïc, ha fet una sèrie de
35 fotografies en clau de denún-
cia de la situació que viu el barri.
Són fotografies en blanc i negre
plenes de dramatisme i senzille-
sa, dues de les principals carac-
terístiques del barri.

Una mostra per
recordar el Turó de
la Font de la Guatlla

MEDI AMBIENT/ Entre els dies 13
i 15 d’aquest mes es va celebrar
la quarta edició d’una trobada
que vol conscienciar sobre el
medi ambient, el Volt Oligotòxic. 

Sota el lema Recuperem el
control de l'Energia, aquestes jor-
nades volen visibilitzar algunes de
les lluites que s'estan duent a
terme arreu del territori en la línia
de la recuperació del control pú-
blic i ciutadà de l'energia, a més
d'aprendre de les organitzacions
i plataformes establint espais de
comunicació i aprenentatge
mutu. El Volt va arrencar a la ciu-
tat i va portar els participants
per Girona, Navàs, Sallent, acabant
a la Vall Fosca, al Pallars Sobirà.

El Volt Oligotòxic
celebra la seva
quarta edició

La FAVB s’afegeix a l’aturada general
del 3-O i denuncia la repressió policial

REFERÈNDUM/ La FAVB i les
seves treballadores i treballadors
es van adherir a la jornada d'atu-
rada general convocada per di-
verses entitats el passat dimarts
3 d'octubre, “en protesta i ro-
tunda condemna per la brutal re-
pressió policial exercida sobre
gent totalment indefensa amb
què el govern central va respon-
dre a la convocatòria de la con-
sulta de l’1 d'octubre”.

En un comunicat públic, la
federació assegura que els va
causar “profunda indignació la
violència emprada sobre una
població civil que, al llarg de la
jornada –del referèndum de l’1
d’octubre–, es va mostrar en tot

moment cívica i pacífica”, afegint
que els va “repugnar especial-
ment la desfermada gratuïtament
contra col·lectius vulnerables de
gent gran i joves”. 

Davant d’això, des de la FAVB
“aplaudeixen l'actitud amb què
va actuar una ciutadania que,
des de tots i cada un dels barris
de Barcelona, va resistir de ma-
nera pacífica i exemplar l'assalt
dels cossos de seguretat de l’Es-
tat als centres educatius per im-
pedir les votacions”.

Per tot plegat, i “des d’una
enorme tristesa per la gravetat
dels fets”, la FAVB fa “una nova
crida a la resolució del conflicte
polític per la via del diàleg”.

“Exigim política davant l’abso-
luta manca de resposta política
per part del govern del PP”, la-
menten.

És per això que la federació
va animar el moviment veïnal a
implicar-se en la jornada de
protesta del 3 d’octubre, parti-
cipant tant en les aturades com
en la concentració convocada a
les 18h a plaça Universitat.

Una concentració que, en
aquest últim cas, va ser tot un
èxit i va fer que la plaça Universi-
tat quedés petita. De fet, mitja
hora abans de les sis de la tarda
ja era difícil circular per la plaça i
pels carrers adjacents.

El moment àlgid va ser la lec-

tura del manifest que la Taula per
la democràcia va preparar per
denunciar les vulneracions de
drets durant les actuacions poli-
cials de diumenge passat. 

“Fem una crida al conjunt de
forces polítiques i socials de l’Es-
tat espanyol i d’Europa perquè
facin tot allò que sigui necessari
per garantir els drets fonamen-
tals i les llibertats de la ciutadania
de Catalunya. Sortim al carrer,
donem una resposta pacífica,
contundent i democràtica. No
tolerarem cap més agressió”, cla-
mava un manifest que va acabar
amb el crit de “Som gent de pau”.

L’acte es va celebrar de ma-
nera cívica, pacífica i molt festiva.
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La nova junta de l’Abaceria
insisteix a reclamar la carpa 

MERCATS4“Volem anar a la
carpa com més aviat millor. Ara
mateix, si els clients entren per
la porta del carrer Torrijos, sem-
bla un mercat fantasma”. Així de
contundent es mostra la nova
presidenta del mercat de l’Aba-
ceria, Maribel Ampolla, en de-
claracions a Línia Gràcia. 

I és que fa poques setmanes
que l’Abaceria té nova junta
(l’antic president, Francesc Bai-
get, es jubila tant de la presi-
dència com de la seva parada) i
Ampolla assegura que tenen ga-

nes de posar-se a treballar. “El
que cal és una junta en la qual
tots treballem plegats. Tot i que
trobarem a faltar en Francesc, te-
nim moltes ganes de tirar-ho en-
davant”, afegeix Ampolla, que
diu que la seva junta serà “molt
transparenta i oberta”.

Si es compleixen els terminis,
en unes quatre setmanes, a mit-
jans del mes que ve, haurien de
començar les obres de construc-
ció de la carpa provisional i a l’a-
bril tots els paradistes haurien
d’estar al passeig de Sant Joan.

Tendència | Cau lleugerament la confiança dels comerciants
L’Índex de confiança empresarial harmonitzat (ICEH) s’ha reduït lleugerament en el sector del 

comerç. En concret la baixada ha estat del 0,8% durant el quart trimestre d’enguany. Tanmateix, si es
comparen les dades amb el mateix període de l’any passat, la confiança es manté en nivells positius –del

2%–. Aquesta estadística recull l’opinió dels empresaris sobre la situació actual i futura del seu negoci.  

DINAMITZACIÓ4La jornada de
Botigues al carrer de principis de
tardor ha deixat molt bones sen-
sacions entre els botiguers. “Mal-
grat que la vam celebrar en una
setmana emocionalment difícil
pel que havíem viscut al país, va
anar prou bé”, explica a Línia
GràciaMarta Molas, de la Fede-
ració de Comerç. Entre les 10
del matí i les 8 del vespre del pas-
sat dissabte 7, centenars de boti-
gues van sortir al carrer i milers de
persones van poder gaudir de
tot un dia de comerç i sense tràn-
sit. “La Federació va fer un gran
esforç per poder tirar endavant
l’activitat”, afegeix Molas, alhora
que diu que una de les prioritats
va ser promoure la marca Gràcia
Km. 0, que vol potenciar els pro-
ductes de proximitat.

Qui també coincideix amb la
satisfacció és David Rodríguez,
president de la Unió de Boti-
guers de Travessera i Casc Antic.
“Una cinquantena dels nostres as-
sociats van participar en la jor-
nada. A més, vam posar-hi tam-
bé atraccions per als més menuts,

vam gaudir de la visita de perso-
natges de Disney i de pallassos i
vam muntar un parc infantil. Du-
rant la tarda es va animar prou”,
afegeix el president en declara-
cions a Línia Gràcia.

REUNIÓ I ‘CASTAHALLOWEEN’
Precisament la Unió de Traves-
sera i Casc Antic celebrarà, durant
el dia de demà, una reunió per ul-
timar els detalls de la seva pro-
posta de conversió del carrer en

zona per a vianants. “Creiem que
és el moment de tirar-ho enda-
vant”, afegeix Rodríguez. 

Sigui com sigui, les Botigues
al carrer no seran l’única activi-
tat en la qual participaran, ja que
de cara a Tots Sants estan pre-
parant una nova edició del Cas-
tahalloween. “Ja fa dos anys
que ho celebrem. Els nens van
per les botigues fent el truc o
tracte i a canvi reben dolços”,
conclou Rodríguez.

Un moment de la jornada al carrer Gran de Gràcia. Foto: Línia Gràcia

Satisfacció entre els comerciants
per les últimes Botigues al carrer
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al tram de carrer més petit de Barcelona
La concentració més gran de comerç

Segueix-nos a la nostra pàgina web
www.graciabotiguers.comwww.facebook.com/GraciaBotiguers

Unió de Botiguers Travessera de Gràcia - Casc Antic - Butlletí nº 20

Segueix-nos a la nostra pàgina web
www.graciabotiguers.comwww.facebook.com/GraciaBotiguers

Èxit de les botigues al carrer

Negre sobre blanc 
Des de fa uns mesos, al nú-
mero 131 de la travessera
de Gràcia s’hi pot trobar un
local de Prink, en el qual els
veïns poden adquirir tota
mena de productes relacio-
nats amb la impressió.

Des de fa uns anys, Prink
ha apostat per la filosofia
del low cost, és a dir, de
preus baixos, i d’aquesta

manera en aquesta botiga
es poden comprar cartut-
xos, tòners, impressores, pa-
pers, micro CDs o llapis de
memòria a un preu d’allò
més competitiu.

L’horari de Prink és de
dilluns a dissabte, entre les
10 del matí i les 2 del mig-
dia i les 4 i les 8 de la tarda. El
seu telèfon és 932 183 173.

LES NOSTRES BOTIGUES
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FUTBOL4L’Europa torna a tra-
vessar un moment dolç. Després
de patir tres derrotes seguides, els
de Joan Esteva han sumat ara set
punts dels darrers nou que fan
que l’equip torni a recuperar les
bones sensacions i que, de nou,
estigui més a prop de la zona no-
ble que de les posicions de perill.
Ara mateix, el conjunt escapulat
ocupa la novena plaça amb 15
punts, a només cinc de distància
respecte de l’Hospi, que marca
l’última posició del play-off.

Esportivament, però, els da-
rrers dies també han estat mar-
cats per dues sortides, les de
Xavi Civil, que per motius labo-
rals deixa de ser europeista des-
prés de poc més d’una tempora-
da vestint l’escapulada, i la d’Ar-
nau Gaixas, que va arribar cedit
de l’Espanyol B a principis de
temporada, però que gairebé no
ha tingut minuts.

I és que ara que ja s’han jugat
les 10 primeres jornades, els es-

capulats afrontaran un tram de
lliga molt exigent, amb quatre
partits en menys de tres setma-
nes. Aquest diumenge l’equip re-
brà la visita de la Pobla, el dia 29
visitarà la Ciutat Esportiva Dani
Jarque per jugar contra l’Espan-
yol B i l’1 de novembre jugarà con-
tra l’Ascó al Nou Sardenya en la
segona jornada intersetmanal
d’aquesta temporada.

I qui també viu un moment
dolç és el primer equip femení.
L’equip de Cristian Aleza ocupa la
segona posició a la classificació de
la Segona nacional i, si la lliga s’a-
cabés avui, jugaria el play-off
d’ascens a Primera, ja que el pri-
mer és el Barça B. Precisament, el
filial blaugrana serà el pròxim
rival de l’Europa, el dia 29 a la Ciu-
tat Esportiva Joan Gamper.

L’equip celebra un gol al camp del Santfeliuenc. Foto: Àngel Garreta / CEE

Canvi de tendència: l’Europa
recupera les bones sensacions

» Xavi Civil i Arnau Gaixas abandonen la disciplina del club
» Pobla, Espanyol B i Ascó: s’apropa un tram de lliga exigent

Gràcia acaba el 6è Correbarri
en el vuitè lloc a la general

ATLETISME4Els atletes de Grà-
cia hauran de millorar de cara a
l’any que ve. El districte va acabar
en vuitena posició (avant penúl-
tim)  en la sisena edició del Co-
rrebarri, que es va disputar abans-
d’ahir pels carrers dels districtes
de Ciutat Vella i Sant Martí. Els
10.095 punts que van acumular
els corredors i les corredores no-
més van servir perquè Gràcia su-
perés Sarrià-Sant Gervasi i Les
Corts, els dos districtes més lents.

Pel que fa a les actuacions in-
dividuals, Sandra Alonso va ser
cinquena a la general femenina

(amb una marca de 40 minuts i
29 segons) i Carlos Castillo va ser
el desè de la masculina (aturant
el crono en 34 minuts i 6 segons).

SEGON TRIOMF ANDREUENC
El guanyador de l’edició d’en-
guany del Correbarri ha estat el
districte de Sant Andreu, que re-
edita d’aquesta manera el seu
triomf de l’any passat. Els runners
andreuencs (entre els quals hi ha-
via esportistes del CN Sant An-
dreu), van aconseguir el segon
triomf seguit en una prova que va
reunir uns 4.000 atletes.

El Vedruna dóna la cara però
perd a casa contra el Círcol

BÀSQUET4Derrota contra un
club històric. El Vedruna va do-
nar la cara en el seu enfrontament
contra el Círcol però els badalo-
nins van sortir victoriosos del par-
tit de la tercera jornada que es va
jugar al Josep Maria de Segarra
dissabte passat (67-78).

El parcial inicial de 12-22 fa-
vorable al ‘Coto’ va ser una llosa
per al Vedruna, que va veure
com els badalonins encara am-
pliarien més la seva renda al final
del segon quart (21-34). Els de
Sunyol Costa, però, van treure
l’orgull, i gràcies a un parcial de

23-14 van aconseguir arribar
amb vida a la recta final del
matx. El 44-48 amb el qual va
arrencar l’últim parcial, però, va
ser un miratge, ja que el conjunt
de Juli Jiménez va saber jugar
millor els minuts decisius i va tor-
nar a casa amb la victòria.

Els pròxims dos reptes per als
homes de Costa seran el primer
derbi del curs al pavelló del Virrei
Amat contra el SESE aquest dis-
sabte a dos quarts de vuit del ves-
pre i la visita del CB Santa Colo-
ma al Josep Maria de Segarra el
pròxim dissabte 28.

Mal inici: el CN Catalunya
perd els dos primers partits

WATERPOLO4Dos partits, dues
derrotes. El primer equip del CN
Catalunya ha començat amb mal
peu la temporada 2017-18 a la Di-
visió d’honor masculina de wa-
terpolo i és un dels dos equips
(juntament amb el CN Mataró)
que encara no ha puntuat. L’es-
trena dels homes de ‘Tato’ García
es va saldar amb una derrota a la
piscina del CN Terrassa el passat
dissabte 7 (12-7). L’estrena a
casa, però, tampoc va sortir com

s’esperava i el Cata va perdre
contra el Navarra (6-8) dissabte
passat tot i que va arribar a tenir
una renda favorable de dos gols
al segon període.

Dimecres que ve, l’equip tor-
narà a jugar a la piscina de Sant
Jordi contra el  Mataró (a tres
quarts de nou), mentre que l’en-
frontament de la quarta jornada
de la Divisió d’honor serà el pri-
mer derbi del curs, el dissabte 28
a la piscina del CN Barcelona.

Gimnàstica | El Gràcia GC tindrà enguany més de 330 esportistes
Les temporades de totes les disciplines esportives ja han arrencat i, en aquest sentit, el Gràcia
Gimnàstic Club no és cap excepció. A finals del mes passat, l’entitat va anunciar que també es
posava en marxa amb més gimnastes i més grups d’entrenament que mai en la seva història.

De cara a aquest curs, la plantilla del Gràcia GC la formaran 331 esportistes i 20 entrenadors.
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AGENDA    UINZENALQ
DISSABTE 21 D’OCTUBRE
20:00 Paquito forever és un musical que està ba-

sat en la història real de Paco Alonso, un co-
negut bailaor, cantaor, actor i transformista
català . / Almeria Teatre.

17 I 24 D’OCTUBRE
19:00 Avui i dimarts de la setmana que ve es fa-

ran les darreres dues sessions del Taller de co-
municació per a entitats. Activitat gratuïta,
cal fer reserva prèvia. / Centre Cívic El Coll -
La Bruguera.

TOTS ELS DIMARTS
11:30 Informàtica bàsica és el nom del taller tri-

mestral, que està en marxa des del passat dia
3, i que vol servir per treballar eines bàsiques
com Word, Excel, Outlook o PowerPoint. / Cen-
tre Moral i Instructiu de Gràcia.

DES DEL 24 D’OCTUBRE
Tot el dia El projecte Radars compleix 8 anys al-

barri del Camp d’en Grassot i, per celebrar
aquesta efemèride, s’ha preparat una expo-
sició sobre alguns dels casos d’aquests perí-
ode. / Centre Cívic La Sedeta.

FINS A L’1 DE NOVEMBRE
Matí-Tarda Darreres setmanes en les quals es

podrà visitar la mostra Aprendre a mirar.
Trencant murs invisibles, que neix de la col·la-
boració de les entitats  Proide i Invisibles.cat.
/ Espai Jove La Fontana.

AVUI 17 D’OCTUBRE
17:00 Jugue-Conte-Cantemos és el nom de l’es-

pectacle, coordinat per Fanny Fuguet, que farà
que els més menuts gaudeixin amb temes que
fan somiar. / Centre Cívic La Sedeta.

DIJOUS 19 D’OCTUBRE
18:00Mercè Framis s’encarregarà de coordinar

l’activitat A l’ombra de les fades: pell d’ase, que
forma part del cicle Llibres a escena. Entrada
gratuïta. / Biblioteca Vallcarca i els Penitents
- Maria Antonieta Cot i Miralpeix.

DIMECRES 25 D’OCTUBRE
20:45 Partit de waterpolo corresponent a la ter-

cera jornada de la Divisió d’Honor masculi-
na entre el CN Catalunya i el CN Quadis Ma-
taró. / Piscina Sant Jordi.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

La seu dels Lluïsos tornarà a conver-
tir-se en l’epicentre màgic, sent la
seu 8è Festival de Màgia Jove de Bar-
celona Màgicus 2017. / Lluïsos. 

Compte enrere per a una 
nova edició del ‘Màgicus’
Del 27 al 29 d’octubre tot el dia

Quan només faltaran tres dies per a la
celebració de Tots Sants, al mercat de
l’Estrella s’organitzarà un taller per
aprendre a preparar panellets. Cal ins-
cripció prèvia. / Mercat de l’Estrella. 

Una sessió per aprendre
a preparar els panellets

Dissabte 28 d’octubre a les 11:00

A Comediantes, el show, quatre còmics
donen la seva particular versió sobre
per què el món és el nostre pati d’es-
barjo. Les entrades es poden adquirir
per 15 euros. / Jove Teatre Regina. 

‘Comediantes, el show’
s’acomiada del Regina

Diumenge 22 i 29 d’octubre a les 19:45

Partit de futbol corresponent a l’onzena
jornada del grup 5 de la Tercera divi-
sió entre el CE Europa i el CF Pobla de
Mafumet. / Municipal Nou Sardenya. 

L’Europa, preparat per
rebre la visita de la Pobla

Diumenge 22 d’octubre a les 13:00
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El diumenge 1 d’octubre passat a Grà-
cia van obrir 15 col·legis electorals. Ca-
torze van contenir urnes i vots, però 15
van ser els espais envoltats de demo-
cràcia. De democràcia defensada, creada
per les persones, pels graciencs i gra-
cienques que volien votar, que volien
que tothom tingués l’oportunitat de
votar. Ciutadans que no entenen que
votar pugui ser una agressió per ningú.
Com és possible que algú pugui veure
com un acte de violència posar un
paper dins una urna i trobar legítim donar
cops de porra o disparar pilotes de goma
(il·legals, per cert) per impedir-ho?

El passat dia 1 no només vam llui-
tar i votar per la independència, sinó
per la democràcia, per la llibertat de
triar i de decidir. Vam dir al món que ja
no permetrem que ens manin el que
hem de fer, que ens imposin les seves
decisions, que ja som prou grans per
decidir el nostre futur.

I al costat de cada un dels vots hi
va haver totes les persones que va

estar hores i hores als col·legis, defen-
sant-los, defensant a les persones que
hi havien d’entrar, que n’havien de sor-
tir, posant els cossos i els caps a dis-

posició de la democràcia. A Gràcia pot-
ser vam estar de sort, però el mèrit és
el mateix. Tots els que vam poder votar
no ho hem d’oblidar mai. 

L’1 d’octubre vaig poder mirar de ben
a prop, per uns segons, el gruix del
principi d’una cua de gent que espe-
rava per entrar a votar a un col·legi.
Van ser uns segons fugaços però ho
veig a càmera lenta al meu record. Em
va sorprendre. Tothom era gent molt
gran. Vells i velles, parlant sense
tabús. Gent ferma, decidida, amb
ganes d’entrar; nerviosa diria. No es-
taven especialment somrients. Era
normal, plovia i hi havia molta gent
que feia estona que esperaven, i no
sabien l’estona que encara haurien
d’esperar. Però sí que transmetien la
sensació de determinació, de voler en-
trar i votar, d’haver esperat ja massa.
Quan al cap d’unes hores ho van
poder fer en vaig poder veure alguns.
Les cares havien canviat. Somreien,
ploraven d’emoció, s’abraçaven a fills o
néts. Per ells arribarem fins al final.

Alba Metge
Consellera de Districte

d’ERC a Gràcia

Gràcia

L’esperit dels col·legis

Després del referèndum, ens hem
guanyat el dret a ser una República

El passat diumenge 1 d’octubre més
de 446.000 barcelonins i barceloni-
nes van votar al referèndum sobre la
independència de Catalunya. Això
suposa pràcticament un 40% de
participació, una xifra històrica te-
nint en compte la repressió policial
viscuda durant tota la jornada. Al
conjunt del país, més de 2’2 milions
de persones van dipositar el seu vot
a l’urna, i es calcula que 770.000
persones més que volien participar-
hi no van poder fer-ho.

En una jornada històrica de re-
ivindicació dels valors democràtics i
les llibertats col·lectives, la resposta
per part de l’Estat espanyol va ser
l’acció policial. A Barcelona, 28
col·legis van ser atacats per la Poli-
cía Nacional amb un balanç de més
de 300 persones ferides. Les imat-
ges repressives van donar la volta al
món i van provocar la condemna pú-
blica de bona part de l’opinió pública
internacional, amb missatges en

contra de la violència exercida per
l’Estat espanyol per aturar una jor-
nada democràtica.

D’aquesta manera, el referèndum
s’ha convertit també en una lluita per
la democràcia. Una lluita que va tenir
continuïtat els dies posteriors amb l’a-
turada general de país i homenatges
ciutadans a les escoles atacades per
la policia espanyola. Milers de perso-
nes tant al matí com a la tarda van sa-
turar el centre de Barcelona per
condemnar la repressió policial i re-
fermar la seva aposta per la demo-
cràcia i la llibertat.

Divendres 6, mentrestant, el ple
de l’Ajuntament de Barcelona va apro-
var una proposta conjunta d’ERC,
PDecat i la CUP per tal que el govern
municipal es posi al costat del país i
treballi per donar resposta a la vo-
luntat de la ciutadania expressada l’1
d’octubre. El ple, a més, va exigir la
dimissió de Mariano Rajoy, Juan Ig-
nacio Zoido i Enric Millo com a res-

ponsables de la repressió contra els
ciutadans. En aquest sentit, el repu-
blicà Alfred Bosch va demanar a Ada
Colau que “trenqui el govern amb el
PSC”, un partit que ha justificat la vio-

lència exercida per la policia. En tot
aquest procés Catalunya s’ha gua-
nyat el dret a ser una República, i ha
actuat com un sol poble en defensa
de la democràcia i la llibertat. 
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